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        Ovidiu Nahoi:  Domnule presedinte, atunci cand ati preluat mandatul ati afirmat ca unul

dintre principalele dumneavoastra obiective este sa faceti institutiile statului sa mearga in

folosul cetatenilor. Sunteti multumit de ceea ce ati facut in aceasta directie?

Traian Basescu: Eu voi putea fi judecat in legatura cu aceasta afirmatie la sfarsit de mandat.

Dar incepe sa-mi devina clar ca institutiile au inceput sa aiba incredere ca pot sa lucreze. Parca

lucrurile incep sa se miste. 

Laurentiu Ciocazanu: Sunteti, asadar, multumit?

Traian Basescu: Nu, si probabil n-o sa fiu nici la sfarsitul mandatului. Este, daca vreti, unul

dintre obiectivele mele de zi cu zi sa creez o presiune publica asupra institutiilor publice sa

functioneze dupa legi. 

Ovidiu Nahoi:  Iata insa ca Parlamentul, pilon al statului democratic, a ajuns probabil la

minimul istoric al increderii publice. Nu va ingrijoreaza?

Traian Basescu: Sunt ingrijorat de nivelul scazut de credibilitate pe care-l are Parlamentul. Si,

daca ati observat, am incercat, cu un efort destul de mare, o armonizare a pozitiilor exprimate

in parlament in legatura cu problema DNA-ului. 

Am stabilit, tocmai pentru a da importanta partidelor parlamentare, o intalnire pentru a discuta

problemele la zi - fara sa fie o negociere. O voi face si in continuare.

Ovidiu Nahoi:  Dar cum va explicati ca parlamentul are o imagine atat de proasta? 

Traian Basescu: Chiar prin prestatia parlamentului... Si trebuie sa recunoastem ca acele

esecuri, cu modificarea regulamentelor si schimbarea sefilor celor doua Camere, au

decredibilizat parlamentul in intregul lui, chiar daca au fost erori tactice ale majoritatii. 

S-au discutat toate articolele in loc sa se discute cele care vizau schimbarea presedintilor celor

doua Camere! Pe urma constatau daca e constitutional sau nu si au tinut blocat parlamentul un

timp indelungat. 

Laurentiu Ciocazanu: Si vorbim despre o imagine proasta in sondaje, in conditiile in care inca

nu s-a luat in calcul situatia legata de perchezitia la locuinta domnului Nastase...

Traian Basescu: Sa vedeti ce va fi la urmatoarele sondaje! Iata, de exemplu, ce se intampla

cand nu ajungem sa citim proiectele de legi ale securitatii nationale. 

Tipam de privilegiile pentru ofiterii de informatii, dar nu ne uitam la propriile privilegii. Cat



de demagogic pare! Ne situam undeva, ca parlamentari, deasupra societatii. Or, atata timp cat

vorbim despre egalitate in fata legii, nu inteleg de unde atatea probleme cu aprobarea unei

perchezitii. 

Laurentiu Ciocazanu: Vi se poate reprosa ca spuneti aceste lucruri pentru ca vreti sa obtineti

mai multa putere, dupa, sa zicem, modelul Carol al II-lea sau Vladimir Putin...

Traian Basescu: E o exagerare... S-au dat astfel de exemple, cu Putin, cu Jirinovski, cu

Lukasenko. Eu simt, ca om politic, ca nu mai putem functiona eficient in structura si

obiceiurile politice instaurate in �90-�91-�92. Simt ca este momentul sa schimbam modul de

lucru al clasei politice. 

Simt ca este nevoie de apropierea clasei politice de viata de zi cu zi a tarii, de prioritatile

cetateanului, atat cat este posibil. Si n-o spun demagogic. 

Daca priviti atitudinile mele publice, de cele mai multe ori urmaresc sa fiu in rezonanta cu

majoritatea. N-o sa reusesc niciodata sa am o atitudine care sa satisfaca pe toata lumea. 

Dar realizez care sunt prioritatile majoritatii si incerc sa ma pliez pe ele. N-am strigat public

"desfiintati duty-free-urile" pentru ca am ceva cu ele. Ci pentru ca toata lumea stie pe unde se

face contrabanda. N-am strigat public "puneti vamesii prin concurs, nu pe criterii clientelare". 

Stiu ca in opinia publica este o mare problema. Am intervenit public pentru respectarea

acordarii a 5% din buget pentru educatie, pentru reforma in sanatate. Nu am ezitat sa critic

guvernul pentru ineficienta interventiilor, in prima perioada a inundatiilor, cum nu am ezitat sa

critic justitia pentru deficientele ei.

Laurentiu Ciocazanu: Este Romania un stat politienesc? 

Traian Basescu: E o mare eroare! Exista o teorie simpla. Putine din statele mari sunt si

puternice, Statele Unite sunt un stat mare si puternic. Dar se pot da - fara a intra in conflicte

diplomatice - exemple de state foarte mari, cu un arsenal nuclear, cu sute de milioane de

cetateni, care sunt slabe pentru ca institutiile lor nu sunt capabile sa-si protejeze cetatenii. 

Uitati-va la state mici precum Austria, Suedia, state puternice pentru ca institutiile lor au

capacitatea de a face ca legea sa fie respectata. La noi aproape ca este un sport national

trecerea pe langa lege. 

Ovidiu Nahoi:  Sunteti foarte hotarat in a cere institutiilor statului sa-si faca datoria, dar stiti

cum se spune: cine este fara de pacat acela sa ridice piatra. Aveti si dumneavoastra o

problema...

Traian Basescu: Eu am mai multe probleme care-mi pot fi imputate. Pe drept sau pe nedrept.

N-am facut un secret din a recunoaste ca am o eticheta nedreapta in ce priveste flota. Ca am o

problema de moralitate in ce priveste apartamentul din Mihaileanu. Nu de legalitate, de

moralitate. 

Dar un presedinte nu poate pune inaintea activitatii lui ca sef al statului reprosurile lui

interioare. El are obligatia de a lucra fara inhibitii pentru a promova o directie in care crede.

De cate ori am ocazia, imi asum erorile trecutului.



Ovidiu Nahoi:  In privinta dosarului "Flota" se va pronunta justitia. Dar problema de

moralitate cu casa din strada Mihaileanu v-o puteti rezolva singur. Nu v-ati gandit la asta?

Traian Basescu: Sigur ca m-am gandit. Nu vreau sa para o demagogie, e foarte dificil sa

gasesti o formula.

Laurentiu Ciocazanu: Dar va preocupa acest subiect?

Traian Basescu: Ma preocupa. Am si martori ca ma preocupa. (priveste spre consilierul

Adriana Saftoiu, prezent la discutie). 

Ovidiu Nahoi:  Si cum vedeti rezolvarea?

Traian Basescu: Lasati-ma sa-mi aleg momentul si modul de a actiona. 

Laurentiu Ciocazanu: Nici macar ca idee nu ne puteti spune?

Nu, nici macar ca idee. 

Ovidiu Nahoi:  Are PNL dreptate sa fie suparat ca fosta dumneavoastra consiliera Elena Udrea

s-a inscris in PD?

Traian Basescu: Cred ca are si nu are. N-as vrea sa intru in detalii, dar impresia ei a fost ca la

mijloc s-a aflat o campanie impotriva ei coordonata de PNL. 

Laurentiu Ciocazanu: Cel putin in ceea ce  priveste EVZ, va spun ca a fost doar o impresie...

Traian Basescu:  Din punctul acesta de vedere mi-e foarte greu sa fac aprecieri. Ce va pot

spune dincolo de aceste speculatii: va fi un politician bun si a fost un om onest institutiei. Eu

sunt convins ca e o femeie care stie ce vrea, a luat-o pe linia asta sa faca politica si cred ca va

avea succes.

Ovidiu Nahoi:  Va mai sfatuiti, din cand in cand, pe probleme politice? 

Traian Basescu: Oricat o simpatizez eu ca om politic la inceput de drum, si nu e singura

femeie pe care am sprijinit-o sa faca politica, cei cu care ma sfatuiesc sunt consilierii de la

Cotroceni.

Laurentiu Ciocazanu: Sunteti suparat pe EVZ pentru dezvaluirile privind afacerile familiei

Udrea-Cocos?

Traian Basescu: Nu. Nu sunt suparat nici pentru atacurile directe la mine, pentru ca n-am vazut

ceva facut nesincer. Ati crezut, ati scris. 

Ovidiu Nahoi:  Cum va fi Raportul din mai? 

Traian Basescu: Va fi bun, dar ne va lasa in priza. Sunt semnale ca s-ar mai dori un alt raport

in noiembrie. Batalia mea personala va fi ca decizia definitiva sa se ia la summitul din 15 iunie

de la Bruxelles, orice alta abordare fiind, in opinia mea, incorecta. 

Romania a trecut de perioada cand avea nevoie sa fie manata cu biciul observatiilor de la

Bruxelles. Suntem mai constienti decat Bruxellesul ca avem nevoie sa ne modernizam tara. Nu

trebuie sa intelegem ca singura treaba a guvernului este integrarea. 

Este o prioritate, dar reprezinta doar 15-20 la suta din activitatea guvernului. Nu-ti poti permite

sa neglijezi angajamentele din campanie sau din programul de guvernare, nu poti uita ca ai de

guvernat o tara cu 22 de milioane de oameni, unde pensionarii au dificultati, unde exista mari



probleme in sanatate, educatie, infrastructura. 

Ovidiu Nahoi:  Ati folosit in discutia noastra expresia "polarizarea vietii politice".

Traian Basescu: Da. Este necesara.

Ovidiu Nahoi:  Asta inseamna doua formatiuni puternice, una de stanga, una de dreapta. Este

ceea ce face Partidul Democrat acum, cu apelul sau la reunirea fortelor de orientare

crestin-democrata sau populara? 

Traian Basescu: Pare a fi o astfel de incercare. 

Ovidiu Nahoi:  Chiar racoland primarii opozitiei?

Traian Basescu: Nu. Din acest punct de vedere trebuie sa se opreasca. Eu va pot spune in

modul cel mai sincer ce a stimulat acest inceput de exod al primarilor, fara sa fie un atac la

guvern. Guvernul trebuie sa fie foarte atent la modul cum s-au repartizat banii in luna

decembrie catre primarii. 

Sper sa nu utilizeze resursa financiara ca pe o parghie de atragere a primarilor. Esti din

Alianta, primesti bani, nu, nu. Sunt practici vechi, le-au folosit toate guvernele, inclusiv cele in

care eu am fost. Dar trebuie sa incetam. 

Laurentiu Ciocazanu: Domnule presedinte, credeti ca, in conditiile disensiunilor cunoscute,

Alianta PNL-PD mai poate sustine vreun proiect major?

Traian Basescu: Trebuie sa le poata sustine. Sigur, aici a fost si o intoarcere de macaz greu de

explicat pentru public, dar usor de explicat daca te uiti pe realitate. 

Practic, dintre politicienii care au construit Alianta, la PD sunt toti, cu exceptia mea, la PNL nu

mai exista niciunul dintre cei care au negociat Alianta...

Laurentiu Ciocazanu: Theodor Stolojan, Mona Musca, domnul Valeriu Stoica...

Traian Basescu: Voi fi foarte exact. Documentul politic, care se numea platforma-program, a

fost semnat din partea PNL de Theodor Stolojan, Paul Pacuraru, Varujan Vosganian, Valentin

Ionescu, Ionut Popescu, Adrian Ciocanea si Alexandru Boeru. 

Niciunul nu mai are influenta consistenta in raport cu actuala conducere a partidului. Si

niciunul dintre liderii vocali ai PNL care creeaza astazi atmosfera publica nu s-a aflat printre

semnatari. 

Ovidiu Nahoi:  Si credeti ca aceasta ar fi explicatia pentru tensiunile de acum?

Traian Basescu: E singura pe care mi-o dau, fiindca altfel lucrurile ar fi trebuit sa mearga. Noi

am discutat problema fuziunii inca inainte de alegeri, cu un an inainte. Atunci s-a discutat ca

PD trebuie sa alunece catre dreapta pentru a face posibila fuziunea. 

Laurentiu Ciocazanu: Asa se explica intrarea PD in curentul popular?

Traian Basescu: Nu, asta explica demisia PD din Internationala Socialista, unde eram membri

cu drepturi depline. Cred ca asta-i frustrarea pe care PD o simte, ca s-a miscat si s-a uitat ce s-a

discutat atunci. 

Ovidiu Nahoi:  Vreti sa spuneti ca iesind din Internationala Socialista ati facut o mare

concesie...



Traian Basescu: Uriasa! Dar nici nu poti sa reprosezi noii conduceri alese a PNL, pentru ca ei

n-au fost parte a negocierii.

Laurentiu Ciocazanu: Pai, domnul Tariceanu e noua conducere...

Traian Basescu: Eu n-am semnat cu domnul Tariceanu, ci cu domnul Stolojan si sunt trei

documente semnate intre noi: Protocolul de formare, angajamentul Aliantei si

platforma-program. Eu cu domnul Tariceanu am semnat doar principiile si modalitatile de

functionare, adica un document pur tehnic. 

Laurentiu Ciocazanu: Pana la urma, cum vedeti iesirea din impas?

Traian Basescu: Eu va trebui sa am o intalnire, in primul rand, cu liderii Aliantei pentru ca, asa

cum ati vazut si dumneavoastra, s-au angajat sa nu se mai atace public, si a doua zi erau legile

securitatii nationale pe toate gardurile, la fel cum ceilalti vorbeau despre cum vor guverna

singuri din 2008.

Ovidiu Nahoi:  Si nici asta nu v-a placut?

Traian Basescu: Nu. Pentru ca denota lipsa de realism si incapacitate de a fixa obiective care

sa fie credibile in momentul in care faci anuntul. Este tipul de declaratie publica de care m-am

ferit toata viata mea ca politician. Nu mi-a placut nici una, nici alta dintre pozitii.

Laurentiu Ciocazanu: Deci vedeti intalnirea pe care o programati cu liderii Aliantei ca...

Traian Basescu: N-o programez. Doar m-ati intrebat si v-am dat un raspuns. N-as vrea sa se

inteleaga faptul ca programez astfel de intalniri prin presa. Dar ma gandesc ca ar trebui sa am

o discutie cu ei. Si eu, si domnul Stolojan, care a semnat aceasta alianta. Sa vedem unde vor sa

mearga. 

Laurentiu Ciocazanu: De unde e condus PD, de la Cluj, din Aleea Modrogan sau de la

Cotroceni?

Traian Basescu: Nu-i condus de la Cotroceni, in mod cert. Insa cred ca PD a facut o eroare

introducandu-si in noul program politic cu care Boc a castigat alegerile, la Teza 100,

sustinerea pentru candidatura lui Traian Basescu la un nou mandat prezidential. 

Ovidiu Nahoi:  Curios. Tocmai dumneavoastra spuneti ca este o eroare? 

Traian Basescu: Da. Pentru ca a generat sau a accentuat competitia cu PNL. Este clar ca exista

in PNL un puternic curent anti-Basescu si exista dinainte de alegeri. Si atunci se loveste de o

sustinere majora din partea PD si o fractura sau o distributie a sustinerii din partea PNL. 

Este un element care accentueaza disputele dintre cele doua partide. Iar din acest punct de

vedere trebuie sa am o discutie cu ei.

Intrebare: Cat de puternice sunt institutiile statului?

Traian Basescu: Suficient de puternice acum ca sa inceapa batalia cu grupurile de interese

nelegitime.

Intrebare: Ce inseamna nelegitime? 

Traian Basescu: Acele grupuri care nu doresc sa-si asume in mod transparent exercitarea

puterii.



Intrebare: Dan Voiculescu reprezinta un grup nelegitim?

Traian Basescu: Nu ma puneti sa nominalizez. Daca as face-o, as intra in dificultati. Dar sunt

aceste grupuri care se regasesc si in zona guvernului si in cea a parlamentului. 

Asa au fost obisnuite. Acum au inceput sa primeasca refuzuri, dar nu se linistesc. Nu vreau sa

spun ca e un amestec de influenta in zona deciziei politice, in mass-media, in parlament...

Intrebare: Deci sa consideram ca n-ati spus-o?

Traian Basescu: Considerati ca am spus-o. Trebuie s-o spun, e o realitate a noastra.

Intrebare: Va asumati un razboi cu presa? 

Traian Basescu: Eu nu am un razboi cu presa. Este impresia presei. Probabil ca am un alt mod

de a ma purta cu presa. 

Intrebare: Ma refeream la acea presa despre care vorbeati mai devreme, in legatura cu

grupurile de interese.

Traian Basescu: Nu trebuie luptat impotriva ziarului sau a televiziunii, ci impotriva celor care

sunt in spate, folosind mass-media ca mijloc de lupta impotriva presupusilor inamici politici.

Sau aparandu-si propriile interese atacand nejustificat, prin mutilarea constiintelor ziaristilor. 

Intrebare: Ati putea guverna vreodata cu PSD?

Traian Basescu: Cu cel de acum, nu.

Intrebare: Ce parere aveti de situatia lui Adrian Nastase?

Traian Basescu: Dificila. N-as vrea sa trec prin ce trece el. In acelasi timp, cred ca si-a gresit

strategia de imagine.

Intrebare: Sunteti multumit de primarul Adriean Videanu?

Traian Basescu: Are alt stil decat mine. Eu eram mai in mijlocul problemelor, el e mai

concentrat pe investitii. Daca sunt sau nu multumit, vom vedea la finalul mandatului.

Intrebare: Ce fel de presedinte credeti ca ar trebui sa aiba Romania dupa dumneavoastra?

Traian Basescu: Cred ca Romaniei ii vor mai trebui inca vreo patru-cinci mandate cu

presedinti care sa se implice. Eu pot avea maximum doua si asta va rog sa retineti (rade).

Ovidiu Nahoi:  Am vazut intr-o seara imagini la un jurnal TV, in care Gigi Becali il ameninta

direct pe seful Fiscului. In acelasi jurnal v-am vazut pe dumneavoastra pe stadion alaturi de el.

Care este relatia dumneavoastra cu Gigi Becali?

Traian Basescu: Eu sunt un om mult mai politicos decat credeti. Imi place sa merg la stadion.

Or, daca ma duc pe Steaua, inevitabil dau de patron. Ma duc pe Rapid, inevitabil dau de

patron. 

Asta nu-mi reduce placerea de a ma duce sa vad un meci de fotbal. Cum, oricat s-a scris de

Golden Blitz, nu-mi ia placerea de a ma duce sa mananc o ciorba la ei. E placerea mea de a fi

liber. Si asta se manifesta si atunci cand iesi in oras cu sotia, ori ma duc la Jaristea (un celebru

restaurant din Bucuresti - n.r.) cu niste prieteni sau colegi. Tin foarte mult la a-mi pastra

libertatea.

Laurentiu Ciocazanu: Nu va temeti ca tocmai cei din institutiile statului s-ar putea sa aiba



complexe vazandu-va alaturi de acesti oameni, care au probleme cu Fiscul, cu justitia? 

Traian Basescu: Ar fi o mare eroare. Acesti oameni nu au protectia mea. In afara de familie nu

protejez pe nimeni - si familia doar in limite legale.

Laurentiu Ciocazanu: Dar Sebastian Bodu ar putea gandi ca, daca presedintele sta langa Gigi

Becali, atunci s-o lase mai moale cu incasarea impozitelor de la Steaua.

Traian Basescu: Daca Bodu ar gandi asa nu si-ar merita functia. 

Intrebare: Ce intrebare si-ar pune:

Traian Basescu: "Daca o sa candidez sau nu pentru un nou mandat."
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